
  
 

 
 

 
Z p r á v a Správní rady 

 
o hospodářských výsledcích a stavu společnosti 

za rok 2022 
 

Správní rada akciové společnosti Synthomer a.s. (dále také jen „Společnost“) 

předstupuje před řádnou valnou hromadu s hodnocením hospodářských výsledků a 

stavu společnosti.  

Činnost správní rady byla zaměřena na zajištění cílů stanovených ročním plánem (ABP 

2022) a na dosažení dalších úkolů, stanovených jediným akcionářem. 

Správní rada předkládá řádné valné hromadě ke schválení hospodářský výsledek 

společnosti za rok 2022, ve kterém bylo dosaženo zisku před zdaněním ve výši 265,947 

tis. Kč. 

 

Z provedených analýz dalších oblastí činnosti Společnosti za období roku 2022 

vyplývají především tyto rozhodující skutečnosti: 

 

Prodej 

 

Tržby za prodej vlastních výrobků a služeb dosáhly v roce 2022 hodnoty 4 773 734 tis. 

Kč, což znamená nárůst o 29,7 % oproti roku 2021. Prodej kyseliny akrylové a 

monomerů třetím stranám, jako hlavní výrobkové skupiny Společnosti, dosáhl výše 

50 846 tun. To představuje pokles objemu prodejů o 9,1  % oproti roku 2021 a  tržeb 

na hodnotu 3 338 037 tis. Kč. 

 

Prodej polymerů, tj. akrylátových disperzí, dosáhl 29 869 tun, což představuje snížení 

o 23,9 % oproti roku 2021. Tržby dosáhly 1 435 697 tis. Kč, což představuje snížení o 

9%. 
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Společnost nemá organizační složku v zahraničí. 

 

Společnost vidí dvě hlavní oblasti, které ovlivnili výsledky Společnosti za minulý rok:  

 

a) Změna situace na trhu s energiemi 

b) Důvod poklesu objemů v monomerech byl způsoben menší dostupností jedné 

z výrobních jednotek a zpomalováním trhu 

c) Snížení objemu na straně polymerů byla zhoršená situace na trhu, hlavně 

společnost zaznamenala snížení dodávek na Ukrajinu, po jejím napadení 

Ruskem začátkem roku 2022 

 

Výrobní činnost 

 

Výrobní činnosti v roce 2022 zabezpečily potřeby prodeje a vytvořily žádané zdroje jak 

v objemu, v čase i v kvalitě výrobků a služeb.  

 

Je třeba konstatovat, že situace na trhu našich výrobků zůstala v prvních třech 

čtvrtletích roku 2022 příznivá a to hlavně v kategorii Prodej kyseliny akrylové a 

monomerů z důvodu nedostatku zboží na trhu, problémům našich konkurentů, a 

možnosti promítnout rostoucí  ceny vstupů do cen výrobků. 

Marže v oblasti výroby polymerů, tj. akrylátových disperzí v roce 2022 začali klesat 

oproti roku 2021 a ve čtvrtém čtvrtletí došlo ke značnému propadu. Tato změna byla 

způsobená propadem poptávky. 

 

Celková výroba v součtu akrylových monomerů a disperzí dosáhla hodnoty 142 589 

tun, což činí pokles o 24,864 t (-15%) oproti roku 2021. S ohledem na situaci na trhu 

s akrylátovými monomery je toto nutné považovat za významný úspěch Společnosti a 

udržení tržního postavení. 

Plán výroby monomerů stanovený pro rok 2022 činil 130 329 tun, skutečná výroba 

dosáhla výše 113 509 tun. Rozdíl skutečnosti oproti plánu činí -16,820 tun, což 

představuje snížení výroby oproti plánu o 13 %.  
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Plán výroby akrylátových disperzí pro rok 2022 byl stanoven na hodnotu 45 334 tun, 

skutečná výroba dosáhla výše 29 080 tun. Rozdíl skutečnosti oproti plánu činí pokles  

o 16 254 tun, což představuje pokles výroby vůči plánu o 35 %.  

 

Aktivity v oblasti bezpečnosti, ochrany zdraví a životního prostředí a 

pracovněprávních vztahů 

 

Společnost trvale dodržuje zákonné normy platné na území České republiky.  

 

Společnost pokračuje ve školení, přeškolování a kontrolách tak, aby veškeré činnosti 

s bezpečnostními riziky byly ve Společnosti prováděny v souladu se standardy 

užívanými mateřskou firmou a tzv. nejlepšími praktikami aplikovanými v chemickém 

průmyslu. 

V hodnoceném roce 2022 zaznamenala společnost zlepšení obzvlášť v oblasti 

personální bezpečnosti. Přestože se společnost bohužel nevyhnula pracovním úrazům 

ze ztrátou pracovní doby (LTA) a celkový výsledek klesl na hodnotu 0,25 frekvence 

pracovních úrazů (v roce 2021 - 0,42) na 100 000 odpracovaných hodin a tato hodnota 

byla pod stanoveným cílem, který byl stanoven na hodnotě 0,27. V oblasti procesní 

bezpečnosti  došlo ve společnosti k 2 významnějším událostem a s výslednou frekvencí 

0,25 procesních událostí na 100 000 odpracovaných hodin. Cíl byl stanoven na 

hodnotu 0,12 – zde se bohužel cíl nepodařilo splnit. 

Společnost se také připravuje na recertifikační audit ohledně možnosti používat 

označení: Bezpečný podnik, který uděluje státní úřad inspekce práce recertifikace 

2023.   Toto osvědčení je zvýrazněním kultury společnosti, kde na první místo je řazena 

bezpečnost v oblasti personální a procesní! Dále úspěšně prošla v roce 2021 

certifikačním auditem na normu ČSN ISO 45001: 2019, která stanovuje požadavky na 

systém bezpečnosti organizace. 

V roce 2022 se společnost také zúčastnila projektu VŠB FBI (Vysoká škola báňská – 

fakulta bezpečnostního inženýrství) Safety Culture Award – s vyhodnocením v roce 

2023, kdy se společnost umístila na 5. místě z 34 společností v rámci celé České 

republiky. 
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Oblast zaměstnanosti 

 

Průměrný evidenční stav zaměstnanců za rok 2022 byl 343 osob. Průměrný měsíční 

výdělek za rok 2022 dosáhl bez odměn vedení 61 529 CZK. Vztahy mezi 

zaměstnavatelem a zaměstnanci se řídily platnou kolektivní smlouvou a platnými 

zákony. Při jejím plnění se nevyskytly žádné zásadní neshody a byl zachován sociální 

smír.  

 

Rozvoj technologií  

 

Pokračoval tzv. transformační proces společnosti, který zahrnuje aktivity pro 

následující období. Mezi hlavní body, kromě zlepšení v oblasti bezpečnosti a firemní 

kultury, patří rozvoj využívaných technologií s cílem případného zvýšení výrobních 

kapacit a možnost výroby speciálních monomerů. V roce 2022 byla dokončena 

instalace plynových kotlů, která umožnila přechod generování tepla z uhlí na zemní 

plyn. 

Dalším krokem je zvýšení kapacity jednotek polymerů, tj. akrylátových disperzí. Byla 

zahájena studie na stavbu linky č. 8 a rekonstruována linka č. 5. Společnost se taktéž 

zaměřuje na tzv. Debottlenecking. Tzn., že společnost aplikuje malé investiční aktivity 

na další zvýšení kapacity již existujících dispersních linek (reaktorů). 

 

Vývoj budoucího období 

 

Cíle a strategie Společnosti jsou stále ve stádiu rozpracovanosti a optimalizace, nejen 

v důsledku požadavků nového vlastníka, jak bylo zmíněno ve zprávě roku 2021, ale také 

z důvodu významné změny tržního prostředí hlavně v oblasti monomerů. Oblast 

monomerů je pro společnost nyní novou výzvou s ohledem na významný nárůst marží 

výrobků, je potřeba provést rychlou aktualizaci nastavené tzv. transformační strategie. 

Lze předpokládat, že Společnost  bude nadále vyvíjet významné úsilí hlavně ke změně 

kultury v oblasti personální a procesní bezpečnosti, orientaci na produkty a výroby, 

které budou v budoucnu generovat pro Společnost, ale také jediného vlastníka, profit. 

Z tohoto důvodu lze předpokládat větší orientaci na oblast akrylátových disperzí, které 

Společnosti přinášejí významný profit. Ale i oblast monomerů je potřeba připravit na 

současnou změnu tržního prostředí s cílem optimalizovat veškeré procesy.  
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Dalším významným bodem a zaměření společnosti je omezení tzv. uhlíkové stopy. 

Společnost má v plánu dokončit realizaci významných investičních akcí, která přinesou 

významný pozitivní dopad na tzv. uhlíkovou stopu, tzn. produkci CO2. Investiční 

aktivity jsou zaměřeny jak na hospodárné zacházení s odpadními vodami, ale 

nejvýznamnější aktivitou je nahrazení uhelného zdroje, plynovým.  

 

Závěr 

 

Závěrem lze konstatovat, že společnost Synthomer a.s. dostála závazkům daných 

kontrakty a požadavky svých zákazníků a obchodních partnerů. Zákazníci obdrželi 

produkty Společnosti v požadovaném čase i objemu, s minimálním počtem reklamací 

či jiných výhrad. 

Také je potřeba zdůraznit, že se společnost Synthomer a.s. dokázala vyrovnat s velmi 

obtížnou situací na trhu s energiemi po Ruském napadení Ukrajiny a dalším 

narušením standardního tržního prostředí. Ceny energií, samozřejmě, negativně 

ovlivnili konečný výsledek hospodaření společnosti, ale nastavené interní opatření 

dokázali uvedené dopady zmírnit.  

Stejně jako ve zprávách z minulých období správní rada  velmi kladně hodnotí pozitivní 

vztahy s regionálními orgány státní správy a samosprávy, s jediným akcionářem i 

obchodními partnery.  

 

Společnost v roce 2022 nenakoupila žádné vlastní akcie ani podíly. 

 

Správní rada si k datu sestavení výroční zprávy není vědoma žádných závažných 

skutečností, které by vznikly v roce 2023 a měly by významný vliv na hospodaření 

společnosti za rok 2022. 

 

dne 10. června 2023 

 

 

 

Richard Atkinson v.r. 

Předseda Správní rady  


